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جواب پس دهی سئول در تهران
  ادامه از صفحه اول

رئیس کل بانک مرکزی ب��ا بیان اینکه 7 میلی��ارد دلار حق طبیعی و 
مسلم ملت ایران بیش از دو سال است در بانک های کره جنوبی متوقف 
ش��ده اس��ت،  خطاب به مقامات کره ای گفت: نس��بت به ادامه توقف 

دارایی هایمان در کره جنوبی بی تفاوت نخواهیم بود.
 با وجود اینکه ایران با صادرات کالاهایی چون نفت و فرآورده ها در تولید 
ناخالص جهانی نقش خود را ایفا کرده، اما امریکا به ش��کل ظالمانه ای 
بخش نفت و دارایی های خارجی کشورمان را در شبکه بانکی دنیا تحریم 
کرده است. این در حالی است که بخشی از این دارایی ها در بانک های 
خارجی برای زمانی است که ایران تحریم نبوده است، با این حال برخی 
از کش��ورها از ترس امریکا و تحریم و تنبیه های احتمالی از آزاد سازی 

دارایی های ایران ممانعت می کنند.
یکی از کش��ورهایی که تاکن��ون به رغم رایزنی های مختل��ف در برابر 
آزاد س��ازی دارایی های متعلق ب��ه ایران در بانک ه��ای خود مقاومت 
می کند، کره جنوبی است. بر اس��اس اطلاعات موجود، گویا ایران در 

بانک های کره ای 7 الی 9 میلیارد دلار دارایی بلوکه شده دارد.
اخیراً به دلیل تخلفات زیست محیطی یکی از کشتی های کره جنوبی 
توسط ایران متوقف شده است که مقامات کره ای برای رفع توقیف این 
کشتی رایزنی هایی را با ایران آغاز کرده اند که امید می رود  تغییر رفتار 
کره  جنوبی درباره دارایی های بلوکه شده متعلق به ایران در این کشور 
در حاشیه گفت وگوهای مقامات کره جنوبی و ایران جهت آزاد سازی 

کشتی متخلف کره جنوبی مطرح شود.
عبدالناصر همتی با اش��اره به س��فر س��ال پیش خود به سئول گفت: 
1/5 س��ال پیش با مقامات کره جنوبی و از جمله معاون نخست وزیر و 
وزیر اقتصاد آن کش��ور درباره این موضوع مذاکراتی داشتم و آنها قول 
مساعدت و همکاری دادند که متأسفانه عملیاتی نشد و ما هم نتوانستیم 

از منابع مان حتی برای خرید کالا و دارو استفاده کنیم.
 رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: 7 میلیارد دلار حق طبیعی 
و مسلم ملت ایران بیش از دو س��ال است که در بانک های کره جنوبی 
متوقف شده است. البته امیدوارم این مسئله که مانعی بر سر روابط ایران 
و کره جنوبی است، هر چه سریع تر برطرف شود و قطعاً هدف اصلی این 

مذاکرات نیز حل مشکل بانکی است. 
رئیس شورای پول و اعتبار در خصوص عملکرد کشور کره جنوبی در 
قبال منابع ایران در این کشور تصریح کرد: این رفتار کشور کره جنوبی 
خطای بزرگی است و اساساً این نکته که کره با تبعیت از دستور کشوری 

ثالث پول ایران رامسدود کند، غیرقابل قبول است. 
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه کره جنوبی نباید به امریکایی ها 
اعتماد کند، گفت: ما انتظار داریم دولت کره جنوبی به صورت مستقل 
و بدون در نظر گرفتن دستورات دولت در حال اخراج امریکا  در این باره 

تصمیم گیری کند.
همتی ضمن تأکید مجدد مبنی بر پیگیری ه��ای حقوقی در این باره 
عنوان کرد: در صورتی که این موضوع حل نشود برای احقاق حقوقمان 
و استفاده از حق طبیعی و منابع مان در کره، پیگیری های حقوقی را که 

شروع کرده ایم، ادامه خواهیم داد.
  ظریف: کره جنوبی منابع ارزی ایران را آزاد کند

روز گذش��ته چویی جون��گ کان، قائ��م مقام وزیر ام��ور خارجه 
کره جنوبی که در رأس هیئتی به منظور بررس��ی حل مشکلات 
روابط دو کش��ور و به ویژه موضوع منابع مالی ایران در این کشور 
به تهران سفر کرده است، با محمد جوادظریف، وزیر امور خارجه 
جمهوری اس��لامی ایران دی��دار و گفت وگو ک��رد. در این دیدار 
ظریف بزرگ ترین مانع توسعه روابط دو کشور در شرایط فعلی را 
محدودیت ایجاد شده برای منابع ارزی ایران نزد بانک های کره ای 
ذکر کرد و از دولت کره خواست که هرچه سریع تر در جهت رفع 

این موانع اقدامات لازم معمول کنند. 
وزیر امور خارجه کشورمان تأکید کرد: با توجه به پیامدهای بهداشتی و 
اقتصادی کرونا، در حال حاضر اولویت اصلی مناسبات دو کشور فراهم 
شدن دسترسی به این منابع است.  ظریف در ادامه اظهار داشت: اقدام 
غیرقانونی بانک های کره، جو عمومی و دیدگاه مردم ایران نسبت به 
کره را به شدت منفی کرده و به وجهه این کش��ور آسیب جدی وارد 
کرده است لذا نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی با تأکید بر 
حق قانونی خود برای ورود به موضوع تأکید دارند که این مشکل باید 

هرچه زودتر حل شود. 
 مقام کره ای : برای دسترسی ایران به منابعش تلاش می کنیم

مقام کره ای نیز در این دیدار با تأکید بر اراده کشورش برای حل مشکل 
خاطرنشان کرد: س��ئول از همه توان خود برای فراهم آوردن شرایط 

دسترسی به این منابع استفاده خواهد کرد. 
قائم مقام وزیر امور خارجه کره با اشاره به توقیف کشتی متعلق به این 

کشور، خواستار تسریع در حل این موضوع شد. 
  ظریف: مشکل توقیف کشتی کره ای فنی است

ظریف در این خصوص تأکید کرد: کشتی کره ای به دلیل آلوده سازی 
آب های خلیج فارس توقیف ش��ده لذا صرفاً موضوعی فنی اس��ت که 
رسیدگی به آن در چارچوب مقررات حقوقی و قضایی در حال پیگیری 

است و طبعاً دولت امکان دخالت در این فرآیند قضایی را ندارد. 
...................................................................................................................................

وزیر نفت در واکنش به اشخاصی که دلیل 
مازوت سوزی را ناتوانی در صادرات می دانند

 30 میلیون لیتر مازوت هم بدهید 
صادر می کنیم

وزیر نفت با انتقاد از برخی اظهارنظرها که مصرف مازوت را به دلیل 
ناتوانی در صادرات عنوان می کنند، گفت: همین جا اعلام می کنم 
که اگر ۳۰ میلیون لیت�ر مازوت هم بدهند توان ص�ادرات داریم و 
حتی مدیر بین الملل نفت تقاضای مازوت ب�رای صادرات را دارد.

زنگنه در مراسم امضای قراردادهای مرحله س��وم طرح نگهداشت و 
افزایش تولید نفت به ارزش 1/2میلیارد دلار با اش��اره به اینکه انرژی 
زیادی در کشور هدر می رود و این در حالی است که دانش آموخته های 
زیادی در این زمینه داریم، گفت: ایده این است که انرژی صرفه جویی 
شده توسط ش��رکت های دانش بنیان خریداری ش��ود. به گفته وزیر 
نفت، در سال 99 مصرف سوخت مایع 1/5 میلیون بشکه در روز است 
و مصرف گاز معادل 5 میلیون بشکه در روز برآورد می شود. وی ادامه 
داد: اگرچه امسال نسبت به پارسال تولید گاز کشور اضافه شده، اما باز 
هم برای تأمین گاز مش��کل داریم، زیرا 12 درصد مصرف گاز خانگی 

اضافه شده است.
زنگنه افزود: باید تأکید اصلی را بر بهینه سازی مصرف انرژی بگذاریم، 
اما مردم فکر می کنند اگر پنجره ها باز باشد کرونا می رود، در حالي که 
این کار مصرف را افزایش می دهد. برای خانه لازم نیس��ت که پنجره 
باز باش��د چون نقش��ی در کنترل کرونا ندارد. وی گفت: نمي توانیم 
گاز خانگی را قطع کنی��م، از این رو به صنایع فش��ار می آید. البته در 
اس��تان های تهران، البرز و قم هیچ مازوتی مصرف نمی ش��ود. زنگنه 
با انتقاد از برخی اظهارنظره��ا که مصرف مازوت را ب��ه دلیل ناتوانی 
در صادرات عنوان می کنن��د، ادامه داد: برخی افراد که از مس��ئولان 
هس��تند، می گویند که اینها به این دلیل مازوت مصرف می کنند که 
توان صادرات ندارند. همین جا اعلام می کنم که اگر ۳۰ میلیون لیتر 
مازوت هم بدهند ت��وان صادرات داریم و حتی مدی��ر بین الملل نفت 
تقاضای مازوت برای صادرات را دارد. وی افزود: بعد می گویند شرکتی 
معرفی می کنیم که مازوت ببرند و اتوبوس بدهند. آن کشور اگر قصد 
کمک دارد، پول های بلوکه شده نفت ایران را آزاد کند. چرا در کار هم 

دخالت می کنیم.

 مراسم روز ملي صادرات به جای وزارت صمت
در اتاق بازرگاني برگزار شد!

در یکسال گذشته در بخش صادرات غیر نفتي 
مش�کلات بس�یاري ب�ه وج�ود آمده اع�م از 
محدودیت ص�ادرات در برخ�ي از کالاها، عدم 
بازگشت ارز حاصل از صادرات و اختلافاتي که 
میان بان�ك مرکزي و صادرکنن�دگان به وجود 
آمده، همگي باعث منفي ش�دن ت�راز تجاري 
کشور شده است، به طوري که طبق آمار اعلام 
شده از سوي گمرك در 9 ماهه سال جاري ارزش 
تجارت خارجي کش�ور 52 میلیارد دلار بود که 
25 میلی�ارد و 1۰۰ میلی�ون دلار آن را صادرات 
و 26 میلیارد و 8۰۰ میلی�ون دلار آن را واردات 
تشکیل داده است. مقایسه صادرات غیرنفتي 
کش�ورمان با مدت مش�ابه س�ال قبل از لحاظ 
وزن و ارزش ب�ه ترتی�ب 17 و 2۰ درصد کاهش 
نشان مي دهد. جزئیات آماري گویاي این است 
که پرونده تجارت خارجي ت�ا پایان فصل پاییز 
با تراز منف�ي یك میلی�ارد و 7۰۰ میلیون دلار 
بسته شده است و پیش بیني مي شود که میزان 
صادرات ما در س�ال جاري حتي از س�ال 1۳9۰ 
هم کمتر ش�ود و به عبارتي ما بع�د از یك دهه 
تجارت با یك عقبگرد تاریخي مواجه شده ایم. 
روز ملي صادرات زمان مناسبي براي شنیدن درد 
دل صادرکنن��دگان با دولتي ها و رفع مش��کلات 
آنهاس��ت که در دو س��ال اخیر به دلیل پاره اي از 
مس��ائل زمان کمتري براي انتقاد صادرکنندگان 
اختصاص مي یابد. سال گذش��ته این روز با تأخیر 
برگزار شد امس��ال نیز این مراس��م به جاي اینکه 
توسط سازمان توسعه تجارت برگزار شود، به بهانه 
کرونا بس��یار محدود توس��ط اتاق بازرگاني ایران 
برگزار شد. روز گذشته در بیست و چهارمین مراسم 
روز ملي صادرات، فرصتي پیش آمد تا معاون اول 
رئیس جمهور بعد از گذش��ت سه س��ال از تعیین 
ارز ۴هزارو2۰۰ توماني و حی��ف و میل بیت المال 
توسط سود جویان ، در ماه هاي پایاني عمر دولت، 
عملکرد خود را توجیه و با مظلوم نمایي از مشکلات 

یکس��اله تجار و صادرکنندگان اظهار بي اطلاعي 
کند. س��خنان اس��حاق جهانگیري در این مراسم 
بیشتر شبیه ذکر مصیبت دولت در سال هاي اخیر 
بود تا رفع و رجوع مش��کلات و چالش هاي بخش 

صادرات.
 معاون اول رئیس جمهور خطاب به صادرکنندگان 
تأکید کرد که نباید از دولت انتظار رفع مشکلات 
موجود را داش��ته باش��ید، بلکه با بروز هر مشکلي 
راهکاري ارائه کنی��د. وي در ادامه گفت: امروز که 
در این جلسه حضور یافته ام مدام گلایه شنیده ام 
اما انتظار داشتم که شرایط بخش خصوصي بهتر از 
این باشد و لذا یک مقدار نگران شدم اما امیدوارم 
مشکلات زیاد نباش��د و این گلایه ها به علت عدم 
برگزاري جلسات باشد. جهانگیري با تشکر از اتاق 
بازرگاني در برگ��زاري مراس��م روز ملي صادرات 
افزود: دولت تصمی��م گرفته امور بخش خصوصي 
را به خودش��ان واگذار کند، زی��را عملکرد بهتري 
از دولت دارند.  وي گفت: ما از سال 97س��ال هاي 
س��ختي را گذراندیم و سه سال نفس��گیر بر همه 
گذشت. البته بر اساس برداشت شخصي باید بگویم 
که در سختي ها همه باید خودشان را خوب نشان 
دهند، اما در روزهاي سخت همه مي خواهند از هر 

مسئولیتي فرار کنند. 
به گزارش فارس، اس��حاق جهانگیري در دفاع از 
تعیین ارز دولتي اظهار داشت: سال 92 در شهریور 
که کارمان را در دولت آغاز کردیم س��ه نرخ ارز در 
کشور وجود داشت، بعضي ها یک طوري صحبت 
مي کنند که انگار اولین بار اس��ت که در جمهوري 
اسلامي یک نرخ ارز دستوري تعریف شده است. وي 
با تشریح عملکرد دولت هاي گذشته در خصوص 
نرخ دستوري براي ارز گفت: در هشت سال دولت 
موسوي نرخ ارز دس��توري 7 تومان بود و نرخ آزاد 
2۰ برابر 1۴۰ تومان بود. در دولت احمدي نژاد هم 
یک نرخ هزارو22۴ تومان و یک نرخ 2هزارو۴77 
و آزاد هم بیش از ۳هزار تومان بود و در ش��هریور 

ما که ش��روع کردیم و با اینکه بسیاري مي گفتند 
تند حرکت نکنی��د، اولین کار ما ای��ن بود که آن 
هزارو22۴ تومان را برداشتیم و دو نرخ تعیین کنیم 
و دو تا نرخ ارز را به نرخ یکس��ان و ب��ا فاصله 1۰ تا 

15 درصد برسانیم. 
مع��اون اول رئیس جمهور بیان داش��ت: در جنگ 
اقتصادي واقعاً شرایطي شده بود که تصور مي شد 
که مي خواهند اقتصاد کشور را در اردیبهشت ماه 
بپاشند و همه اخباري که از دستگاه هاي اطلاعاتي 
به ما مي رسید، این بود که اقداماتي براي این کارها 
انجام داده بودند و لذا مهمترین کار بانک مرکزي 
در آن موقع تزریق اس��کناس در بازار ب��ود و این 

مهمترین اقدام بانک مرکزي بود. 
وي بیان داشت: در سال قبل از آن گاهي اوقات بانک 
مرکزي در روز 15۰ میلی��ون دلار در بازار دخالت 
مي کرد و اما موجودي ما در بانک مرکزي که حتي 
الان هم مي ترسم که آن را بیان کنم محدود بود. در 
چنین شرایطي بود که اعلام کردند ترامپ مي خواهد 
از برجام خارج شود، بنابراین دولت تصمیم گرفت به 
اتفاق آرا نرخ ارز ثابت ۴هزارو2۰۰  نباشد و براساس 
تورم تغییر کند و لذا در مرداد ماه نرخ به ۴هزارو۴۰۰ 
رسید و در مرداد ماه در جلسه سران سه قوه با حضور 
رئیس کل بانک مرکزي سیاست ارزي اعلام شد و 
لذا در آن جلسه سران اعلام کردند که نرخ ارز ثابت 
همان ۴هزارو2۰۰  تومان باش��د. جهانگیري اظهار 
داش��ت: حالا همه مي گویند که فلان��ي این کار را 
انجام داده اس��ت، در حالي که مواضع ما در مسائل 

اقتصادي روشن است. 
 صادرات نفتي کشور در سال جاري به کمتر 

از 8 میلیارد دلار رسید
مع��اون اول رئیس جمه��ور بدون اش��اره ب��ه تراز 
منفي تجارت ایران در س��ال جاري بیان داش��ت: 
در س��ال هاي اخیر و قبل از این سه سال تحریم ها 
حداقل 5۰ میلیارد دلار صادرات نفت خام داشته ایم 
و در س��ال هایي حتي 11۰ ت��ا 12۰ میلیارد دلار 

درآمد ارزي از صادرات نفت داشته ایم و سال گذشته 
درآمد ارزي کش��ور از نفت 8 میلیارد دلار و امسال 
کمتر از 8 میلیارد دلار بوده است، بنابراین کالاهاي 
وارداتي از چه منابع ارزي وارد کشور شده است در 
9 ماهه امس��ال 85 میلیون تن کالا از کشور صادر 

شده است. 
وي اف��زود: ای��ن ص��ادرات در حال��ي اس��ت که 
امریکایي ها هم کشتیراني ما و هم بنادر ما را تحریم 
کرده اند، ضمن اینکه واردات حدود 25 میلیون تن 
هم به کشور داشته ایم ، بنابراین جفاست که طوري 
در مورد بخش خصوص��ي صحبت کنیم که مردم 
فکر کنند یک ع��ده چپاولگر وارد اقتصاد کش��ور 
شده اند که در حال چپاول اقتصاد کشور هستند. 
والله این ظلم به اقتصاد کش��ور است که با فعالان 

اقتصادي اینگونه برخورد شود. 
 بعد از برجام آمادگي پذیرفتن شرکت هاي 

خارجي را نداشتیم
وي اظهار داشت: شرایط س��خت است، کالا گران 
شده است، طبیعي است. ش��رایط اقتصادي براي 
مردم سخت شده است، اما فعالان اقتصادي جان 
کنده اند و بنابراین الان وقت آن رسیده که سرتان 
را بالا بگیرید و بگویید جنگي که قرار بود ما را از پا 
بیندازد و اقتصاد ما را از پ��ا بیندازد ما آن جنگ را 

اداره کردیم و نگذاشتیم این اتفاقات بیفتد. 
وي با بیان اینکه دو، سه سال اخیر براي شما فعالان 
اقتصادي تجربه جدیدي اس��ت، بیان داشت: ما با 
آمادگي وارد برجام نشدیم کشورها هجوم آوردند، 
بعد از برجام در حالي که آمادگي نداشتیم و بخش 
خصوصي هم آماده نبود و حت��ي در حد پذیرایي 
شرکت هاي خارجي آمادگي نداشتیم؛ لذا قراردادها 
عقب افتاد .الان اتاق هاي بازرگاني باید براي آینده 
آمادگي داشته باشند و حتي شنیده ایم شرکت هایي 

فضاي گفت وگو را آغاز کرده اند. 
جهانگیري در زمینه رفع تعهدات ارزي بیان داشت: 
این موضوع را باید اتاق از بانک مرکزي دنبال کند 
و تمام تصمیم��ات با حضور ات��اق بازرگاني اتخاذ 
مي شود، آقاي رزم حسیني نیز پیگیري هاي لازم 
را در این زمینه انجام مي دهد و حتي گاهي اوقات 
به وي توصیه مي کنم که با لحن تند با دستگاه ها 

برخورد نکند. 
   نتوانستیم در بازار روسیه فعال باشیم 

وي بیان داش��ت: وقتي علیه روسیه تحریم اعمال 
شد، آنها تصمیم گرفتند که کالاهاي خود را از ایران 
در بخش کش��اورزي تأمین کنند، اما در این باره 
شرکت هاي بزرگي وجود نداشتند ، بنابراین قرار 

بود شرکت هاي بزرگ صادراتي شکل گیرد. 
جهانگیري اظهار داش��ت: ص��دور خدمات فني و 
مهندسي در کشورهاي همسایه با مشکل روبه رو 
شد ، بنابراین ما در بخش دولت و خصوصي نباید 
اجازه دهی��م که صدور خدمات فني و مهندس��ي 
متوقف شود یا با مش��کل مواجه شود و این بخش 
حتماً باید جزو مهمترین صادرات ما باش��د ضمن 
اینکه باید به صادرات محصولات دانش بنیان هم 
توجه شود. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه 
اگر صادرات ایران تا پایان سال به حدود ۳5 میلیارد 
دلار برسد نسبت به ظرفیت رقم کمي است، گفت: 
باید راهکار پیدا کرد براي توسعه صادرات و مدام 

نباید از دولت انتظار داشت. 
   واکنش وزیر صمت به حواشي قیمت گذاري 

فولاد در بورس
وزیر صنعت، معدن و تجارت که این روز ها به دلیل 
موضع گیري اش در خصوص قیمت فولاد در بورس 
به شدت تحت فشار قرارگرفته است، گفت: در رابطه 
با آنچه در م��ورد فولاد در طول روزهاي گذش��ته 
مطرح ش��ده باید تأکید کرد که ای��ن وزارتخانه به 
هیچ عنوان موافق قیمت گذاري دستوري نیست. 
من مخالف قیمت گذاري دستوري هستم و شیوه  
نامه اي که اجراي آن نهایي شده مربوط به سرپرست 
قبلي این وزارتخانه اس��ت. رزم حسیني افزود: در 
همه ج��اي دنیا ب��راي ورود کالاها ب��ه بورس یک 
قیمت پایه تعیین مي ش��ود و این قیمت ارتباطي 
با قیمت گذاري دس��توري ندارد، اما س��هامداران 
خرد باید بدانند که ای��ن وزارتخانه با قدرت پیگیر 
منافع آنهاست. این اظهارات در حالي است که بر اي 
اولین بار، وزیرصمت در مقابل مصرف بالاي انرژي 
در صنایع فولادي موضع گیري کرد و معتقد بود که 
باید رینگ قیمتي فولاد براي صنایع داخلي مجزا از 
قیمت هاي صادراتي باشد و همانطور که در زنجیره 
نخست فولاد ، انواع یارانه هاي دولتي اختصاص دارد، 
در زنجیره هاي پایین تر نیز منتفع شده و در نهایت 

قیمت براي مصرف کننده کاهش یابد.

 در پی نظارت میدانی 
در یکی از محلات تهران انجام شد

 نامه قالیباف برای پیگیری 
یارانه کمک معیشتی  اقشار مستضعف

در حالی که به گفته دولت اولین یارانه معیش�تی کرونا 28 آذرماه 
99 به حس�اب سرپرس�ت خانوار جامعه ۳4میلی�ون نفری واریز 
ش�د و این یارانه بای�د در ماه های باق�ی مانده از س�ال جاری نیز 
پرداخ�ت ش�ود، در پی نظ�ارت میدان�ی رئیس مجلس ش�ورای 
اس�لامی از محله امامزاده یحی�ی)ع( تهران و ادع�ای بی خبری 
برخ�ی محروم�ان ای�ن منطق�ه از یاران�ه 12۰ ه�زار تومان�ی که 
توسط مجلس مصوب ش�ده اس�ت، قالیباف در نامه ای خواستار 
بررس�ی چگونگ�ی اج�رای این قان�ون و ارائ�ه گزارش آن ش�د.

اگرچه مجلس و شورای اسلامی در سال جاری طرحی را برای  پرداخت 
یارانه کمک معیشتی به 6۰ میلیون نفر در راستای حمایت از مردم در 
وضعیت کرونا به تصویب رساندند، اما بلافاصله دولت گفت برای چهار 
ماه پایانی سال جاری طرح کمک معیشتی را در حمایت از ۳۴میلیون 
نفر در نظر گرفته است که جمعیت مشمول این طرح ۳۴میلیون نفر 

می باشد.
در شرایطی که به گفته دولت 28 آذرماه سال جاری اولین یارانه کمک 
معیشتی به ۳۴ میلیون نفر پرداخت شده است و این یارانه باید در سه 
ماه باقی مانده از سال نیز به مشمولان طرح پرداخت شود، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی به شکل میدانی از مردم پرس و  جو کردند که آیا 

یارانه کمک معیشتی را دریافت کرده اند یا خیر؟
در پی نظارت میدانی محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 
از محله امامزاده یحیی)ع( تهران و ادعای بی خبری برخی مردم محروم 
این منطقه از یارانه 12۰ هزار تومانی که توسط نمایندگان مردم مصوب 
شده است، قالیباف در نامه ای خواستار بررسی چگونگی اجرای قانون 

مجلس در این باره و ارائه گزارش آن شد.
قالیباف در این نامه خطاب به پژمان پشمچی زاده، معاون نظارت مجلس 
شورای اسلامی نوشته است: »پیرو نظارت میدانی برای بررسی چک 
نهایی دریافت یارانه قانون حمایت معیشتی مجلس و ادعای تعدادی از 
محرومان مبنی بر عدم دریافت یارانه مردمی، ضروری است چگونگی 
اجرایی ش��دن پرداخت یارانه 12۰ ه��زار تومانی ب��رای محرومین و 
1۰۰هزار تومانی برای اقشار کم درآمد پیگیری و گزارش آن به اینجانب 

ارائه شود.«
بر اساس این گزارش، دو هفته پیش رئیس قوه مقننه در راستای نظارت 
میدانی مجلس شورای اس��لامی حضور در منازل برخی اهالی محله 
امامزاده یحیی که از اقشار بدون درآمد و آسیب پذیر هستند از نزدیک 
در جریان  مسائل و مشکلات مردم قرار گرفت. در این بازدید میدانی 
خانواده هایی که در این محله زندگی می کنند و برخی از آنها حتی تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی هستند، ادعا کردند که فقط یارانه ۴5 
هزار و 5۰۰ تومانی را دریافت می کنند و نه تنها یارانه 12۰ هزار تومانی 
اخیر را که مصوبه مجلس اس��ت دریافت نمی کنند، بلکه حتی یارانه 
معیشتی را که سال گذش��ته و پس از افزایش قیمت بنزین بنا بود به 

خانواده های ایرانی پرداخت شود نیز دریافت نکرده اند.
قالیباف در نامه خود همچنین از دیوان محاسبات و کمیسیون اجتماعی 
مجلس خواسته است بررسی چگونگی پرداخت یارانه 12۰ هزار تومانی 

به محرومان را در دستور کار قرار دهند.
مجلس شورای اسلامی در آبان ماه طرحی را به تصویب رساند که طی 
آن دولت موظف ش��د به بیش از 6۰ میلیون نفر بین 6۰ تا 12۰ هزار 
تومان یارانه پرداخت کند. دولت ابتدا از اجرای این قانون س��ر باز زد و 
حتی پرداخت یارانه به م��ردم را »اعانه« توصیف کرد. ب��ا این حال با 
پیگیری مجلس و ابلاغ قانون توسط قالیباف، دولت ناگزیر از پرداخت 
یارانه معیشتی به مردم شد. گرچه دولت قانون مصوب مجلس را عیناً 
اجرا نکرد و هم در میزان پرداخت و هم جمعیت هدف، تغییراتی را به 
وجود آورد، اما در راستای تعامل قوا، مجلس با دولت همراه شد تا این 

یارانه به مردم پرداخت شود.
   واریز نوبت دوم یارانه معیشتی کرونا تا یك هفته آینده

طبق مصوبه س��تاد ملی مقابله با کرونا دولت موظف است چهار نوبت 
یارانه معیشتی کرونا را تا پایان سال واریز کند که اولین نوبت آن را 28 
آذر ماه پرداخت کرد و این پرداخت باید در ماه های دی، بهمن و اسفند 
نیز تکرار شود. طبق برنامه واریزی سازمان هدفمندسازی یارانه در روز 
دهم هر ماه یارانه معیشتی بنزین و در روز بیستم هر ماه یارانه نقدی ۴5 
هزار تومانی واریز می شود. از آنجایی که مرحله اول این یارانه روز 28 
آذر ماه پرداخت شد، احتمالاً دومین مرحله آن نیز که مربوط به یارانه 

دی ماه است هفته آینده پرداخت خواهد شد.
در نوبت اول واری��ز یارانه کرونا ۳۴ میلیون نف��ر یارانه دریافت کردند 
که 8، 9 میلی��ون نفر از آنها ج��زو افراد تحت پوش��ش کمیته امداد و 
بهزیستی هس��تند. مبلغ یارانه برای این افراد 12۰ هزار تومان به ازای 
هر نفر است. 25 میلیون نفر دیگر نیز افراد کم درآمد هستند که مبلغ 
1۰۰ هزار تومان دریافت کردند. اگرچه واریز دومین نوبت از این یارانه 
نزدیک است، اما همچنان متقاضیان بسیاری منتظرند تا به درخواست 
اعتراضی آنها به عدم واریز یارانه کرونا توجه شود. این افراد امید دارند 
دولت لیست مشمولان را بررس��ی کند، چراکه مدعی هستند شرایط 

دریافت یارانه را داشته اند، اما برایشان واریز نشده است.
...................................................................................................................................

سخنگوي ستاد لایحه بودجه 14۰۰:
 هیچ استقراضي از بانک مرکزي 

در بودجه ۱3۹۹ و ۱۴00 نشده است
س�خنگوي س�تاد لایح�ه بودج�ه 14۰۰ درب�اره تأمی�ن مال�ي 
مناب�ع بودج�ه در عملک�رد امس�ال و پیش بین�ي لایحه س�ال 
آت�ي گف�ت: هیچگون�ه اس�تقراضي از بان�ك مرک�زي انج�ام 
نش�ده و مناب�ع م�ورد نی�از از مح�ل انتش�ار مال�ي اس�لامي 
و اس�تفاده از ظرفی�ت ب�ازار س�رمایه انج�ام خواه�د ش�د. 
به گزارش ایرنا، »مژگان خانلو« در تشریح برخي از ایرادات مطرح شده 
در لایحه بودجه1۴۰۰ از جمله کسري بودجه، بیش برآوردي درآمدهاي 
حاصل از صادرات نفت خام، کسري تراز عملیاتي و اصلاحات ساختاري 
اظهار داشت: باید توجه شود که اساس��اً تورم موجود در اقتصاد کشور 
از ناحیه فشار هزینه، رکود فعالیت هاي اقتصادي و افزایش هزینه هاي 
تولید است؛ در این شرایط، اتخاذ سیاست هاي مالي انقباضي موجب 

تشدید رکود تورمي خواهد شد. 
س��خنگوي لایحه بودجه 1۴۰۰یادآور شد: در دو س��ال گذشته و به 
واسطه تحریم هاي شدید اعمال ش��ده درخصوص صادرات نفت خام 
و کاهش ورود ارز به کش��ور که با تکانه ناشي از شیوع ویروس کرونا و 
کاهش صادرات غیرنفتي کشور نیز تشدید شد، نرخ ارز نوسان یافت و 
به تبع آن آثار تورمي را در سال جاري به همراه داشته است،لذا تلاش 
در جهت افزایش صادرات نفتي و غیرنفتي زمینه ساز کنترل نوسانات 
ارزي و تورم خواهد بود که پیش بیني هاي لازم در این خصوص هم به 
جهت صادرات نفت و هم مش��وق هاي صادراتي و حمایت از تولید در 
لایحه بودجه صورت گرفته است که قطعاً با کاهش فشار بر منابع ارزي 

و ذخایر بانک مرکزي، آثار ضدتورمي خواهد داشت. 
خانلو درخصوص تأمین مالي منابع بودجه در عملکرد سال جاري 
و پیش بیني س��ال 1۴۰۰ اظهار داش��ت: هیچگونه استقراضي از 
بانک مرکزي صورت نگرفته است و منابع مورد نیاز از محل انتشار 
مالي اسلامي و استفاده از ظرفیت بازار سرمایه انجام خواهد شد 
و به شدت از پولي کردن کس��ري بودجه به جهت آثار تورمي آن 

پرهیز شده است.

بهاره تقی آبادی / اتاق ایران

سخنان روز گذشته س�خنگوی کمیس�یون تلفیق لایحه بودجه 
14۰۰ مجلس مبنی بر آنکه دولت منابع درآمدی را در بودجه سال 
آینده 495 ه�زار میلیارد توم�ان پیش بینی کرده ب�ود و ما بعد از 
بررسی و شفاف سازی به مبلغ 799 هزار میلیارد تومان رسیدیم، 
موجب تعجب افکار عمومی شد. از این رو به نظر می رسید افزایش 
۳۰4هزار میلیارد تومانی منابع درآمدی نیاز به شفاف سازی دارد.

لایحه بودجه 1۴۰۰ و اصلاح این لایحه توسط کمیسیون تلفیق به همراه 
دولت یکی از پرحاشیه ترین بودجه ریزی هاست، به طور نمونه روز گذشته 
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال آتی، به نکته ای در رابطه 
با افزایش صدها هزار میلیارد تومانی درآمدها اشاره داشت که تعجب 
افکار عمومی را به دنبال داشت و حالا این سؤال مطرح مي شود که آیا 
درآمدهایی در حوزه دس��تگاه های اجرایی و شرکت های دولتی وجود 

داشت که دولت آنها را درست شناسایی نکرده باشد یا اینکه از محل هایی 
چون افزایش نرخ ارز یا مالیات ها و عوارض و افزایش نرخ کالاهایی که 

عرضه آنها در اختیار دولت می باشد، منابع فوق شناسایی شده است.
رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۰ مجلس 
در نشس��ت خبری روز دوش��نبه )22 دی ماه( در ابتدا ضمن مقایسه 
منابع درآمدی پیشنهادی دولت در لایحه بودجه با منابع حاصله در این 
کمیسیون گفت: دولت منابع درآمدی را در بودجه سال آینده ۴95 هزار 
میلیارد تومان پیش بینی کرده بود که ما بعد از بررسی و شفاف سازی 
به مبلغ 799هزار میلیارد تومان رسیدیم. سخنگوی کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه 1۴۰۰ مجل��س با بیان اینکه 299 ه��زار میلیارد تومان 
افزایش منابع درآمدی در لایحه بودجه ایجاد ش��ده است، اظهار کرد: 
کمیسیون تلفیق بودجه با شفاف سازی منابع درآمدی دولت توانست این 

مبلغ را استخراج کند، به طور مثال 125 هزار میلیارد تومان ذکر شده 
در بودجه 1۴۰۰ در هیچ ردیفی نیامده ب��ود. زارع ادامه داد: همچنین 
سهم 5 درصدی دولت از ارزش افزوده از 66 هزار میلیارد تومان به 88 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان، یک درصد سهم بهداشت از 12 هزار و 2۰۰ 
میلیارد تومان به 17 هزار و 66۰ میلیارد تومان و س��هم ورزش هم از 
هزار و ۴۳۰ میلیارد تومان به هزار و 589 میلیارد تومان افزایش یافت. 
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۰ مجلس تصریح کرد: 
اگر ما منابع درآمدی بودجه را براس��اس همان پیش بینی دولت برای 
فروش 2/۳ میلیون بشکه نفت در روز در نظر می گرفتیم، می توانستیم 
15۰ هزار میلیارد تومان افزایش منابع درآمدی داشته باشیم، اما تلاش 
کردیم کسری منابع دولت را به نوعی جبران کنیم تا نرخ تورم در سال 

آینده نسبت به سال 1۳99 کمتر شود.

رشد 300 هزار میلیارد تومانی منابع درآمدی لایحه بودجه 1400  !
  مجلس

بهنازقاسمی
  گزارش  یک 

مدیرعامل گروه کارخانجات تراکتور گفت: افزایش تولید و صادرات در 
شرایط رکود اقتصادی و ش��یوع کرونا را مرهون توجه رهبری به تقویت 
تولید داخلی، استفاده از جوانان نخبه و انقلابی و استفاده از ظرفیت های 

قطعه سازان داخلي هستیم. 
ابراهیمی در گفت وگو با روزنامه »جوان« با اشاره به اینکه گروه کارخانجات 
تراکتور روز گذشته در مراس��م روز ملی صادرات جزو صادرکنندگان برتر 
کشور شناخته شد، گفت: براساس منویات مقام معظم رهبری از ابتدا هدف 
را خودکفایی در تولید صادرات محور تعیی��ن کردیم، از این رو به رغم رکود 
اقتصادی، نوسان های ارزی و شیوع کرونا توانستیم تولید داخل جهت عرضه 

در بازار داخلی و صادرات را افزایش دهیم. 
مدیر گروه کارخانجات تراکتور با بیان اینکه دریافت لوح صادرکننده 
ممتاز کش��ور را مرهون عملیاتی ک��ردن سیاس��ت های رهبری در 
حوزه اقتصاد مقاومتی هس��تیم، اظهار داش��ت: پی��ش از این تولید 

تراکتور وابس��ته به واردات اقلامی از اروپا بود، ام��ا با عملیاتی کردن 
ش��عار خودکفای��ی در تولید و اس��تفاده از نخبگان ج��وان انقلابی و 
طراحان و تولیدکنندگان قطعه داخلی توانستیم هم تولید تراکتور را 
داخلی سازی کنیم و هم اینکه قیمت تمام شده و کیفیت را به شکلی 

درآوریم که تولید صادرات محور تقویت شود. 
وی با اش��اره به اینکه گروه تولی��دی کارخانج��ات تراکتور با 11 
مجموعه تابع��ه و 6 هزار نی��روی ماهر کارگری س��ال 98، حدود 
18هزار دستگاه تراکتور تولید کرد، گفت: در سال 99 تولید 2۰هزار 
دستگاه تراکتور هدف گذاری شد که عملیات تولیدی 9ماهه شرکت 
نشان می دهد هدف گذاری انجام گرفته محقق خواهد شد. ابراهیمی 
گفت: سال گذشته 5۰۰میلیارد تومان صادرات  تراکتور داشتیم که 
در شش ماه ابتدای س��ال جاری به اندازه صادرات سال گذشته از 

محل فوق درآمد تحصیل شد.

ابراهیمی: با عملیاتی کردن سیاست های اقتصاد مقاومتی به موفقیت رسیدیم
نماینزدیک


